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Hilabete honetako erretratoak Argazkia elkarteko 
Carlos Abasolok egin ditu.



HILABETE HONETAKO
Zer gertatuko da urta

Azken aste hauetan zeresanik eman duen gairik bada, tabakoarena da. Gorabehera askoren ondoren, 
estatu espainiarreko parlamentuak Tabakoaren Aurkako Legea onartu zuen abenduaren 15ean. Lege 
hau urtarrilaren 1 etik aurrera izango da indarrean: lanean, ospitaletan eta ikastetxeetan..., toki itxi 
gehienetan, ezingo da erre. 100 m2 azpiko taberna eta jatetxeetan, berriz, ostalariak hala nahi badu 
soilik erre ahal izango da. Bestalde, adin txikikoak erretzaileen tabernetan ezingo direla sartu esaten da. 
Urretxu eta Zumarragan, zer gertatuko da? Legea zorrozki betearaziko al da? Erantzunaren bila, Iñaki 
Lizarralde eta Mari Mendoza tabernariengana eta Itziar Agirre abokatuarengana jo dugu.

Itziar Agirre Urretxuko zinegotziak aholkularitza bulego 
batean lan egiten du eta bezeroen artean ostalariak dituzte. 
Hori dela eta, Tabakoaren A urkako Legea goitik behera ira- 
kurri du dagoeneko. Dena den, ez du batere argi ikusten lege- 
ak dioen guztia betearaziko denik.

Zer azpim arratuko zenuke lege berriaz?
Lokal handiek 8 hilabete izango dituzte erretzaile- 

entzako txokoa egokitzeko. Bestalde, printzipioz zigorrak 
adm inistratiboak izango dira: udalek eta Eusko Jaurlaritzak 
bideratzen dituztenak. Erre ezin den tokian erretzen ari dena- 
ri isuna ja r  diezaiokete, baina baita ostalariari ere.

Erretzaileentzako txokoa egokitu bitarteko 8 hilabetee- 
tan, lokal handietan erretzerik izango al da?

Printzipioz, egokituta ez dauden tokietan debekatu- 
ta dagoela jartzen  du. Baina 8 hilabete horietan utzi egingo 
dietela suposatzen dut.

Bestalde, ostalaritza lokal txikia dutenek euren lokalean  
erretzea utzi edo ez erabaki behar dute.

Erabakia jakinarazi egin behar dute eta Iokalean erre 
daitekeen edo ez dion kartela begibistan ja rri behar dute. 
Bestalde, erre ezin den tokian ezin da tabako m akinarik egon.



HILABETE HONETAKO
rilaren 1etik aurrera?
Besteetan m akinak barrualdean egon behar 
dira, tabernariak kontrola dezakeen tokian. 
Horretaz gain, m akinek gailuren bat izan 
beharko dute ostalariek tabakoa nork eros- 
ten duen jak iterik  izan dezan. Gailu hom o- 
logatu hori nolakoa izango den ez da 
zehaztu oraindik.

O stalariei egoera d eserosoak  ja sa tea  
tokatuko zaie beharbada. Euren lokale- 
an erretzerik ez badago, erretzen hasten  
denari aurre egin beharko diote.

Ezin dute erretzen utzi, bestela 
zigorra ja so  baitezakete. Baina erretzaileak 
ere isuna jaso  dezake, norbaitek salatzen 
badu. Erreklam azio orriak eskatzen baditu, 
akabo. Izan ere, o rri horiek  Eusko 
Jaurlaritzara heltzen dira.

Elkarteekin zer gertatuko da?
Onartu berri den legeak dion guz- 

tia toki publikoen ingurukoa da: ikastetxe- 
ak, kirol instalakuntzak, zentro kom ertzia- 
lak, kulturguneak... E lkarteak pribatuak 
dira eta eurek erabaki behar dute zer egin 
nahi duten.

Zer uste duzu gertatuko dela urtarrila- 
ren le tik  aurrera?

Jendeak  nola erreakzionatzen  
duen ikusi beharko da. Nire ustez, jendeak 
salaketarik jartzen  ez badu egoerak antzera 
jarraituko du. Lokal handietan aldaketak 
egin behar dira eta hori zainduko da, baina 
txikietan... Beharbada, ertzainek tabernak 
itxita dauden ikusteko erronda egiten dute- 
nean tabakoarena ere beg ira tuko  dute. 
Baina, egunez... N ire ustez, hasieran ez da 
legea beteko; pixkanaka hasiko da bete- 
tzen. K anpaina egingo da, gero jakinaraz-

penak egongo dira... Lehen zigorrak hel- 
tzen diren arte...

Legea atera duenak berak legea betea- 
raztea zaila izango du...

Feste tan  nork  kon tro la  dezake 
hau? N ola kendu puruak frontoietatik? 
A plikatzea oso zaila da. E rtzaina joan  
behar al da frontoietan puruak erretzen 
diren kontro latzera? N orbaitek  salatzen 
badu arduraduna Udala da, frontoia berea 
baita. Isuna ere berak ja rri behar al du? 
Denborarekin ikusi beharko da nola egiten 
den horren  kontro la , zer isun ja rtzen  
diren... B eharbada hasieran isun txikienak 
jarriko  dira, baina ostalarientzat isun guz- 
tiak gogorrak dira. Erretzaileentzako isu-

I t z i a r  A g i r r e :  

“ J e n d e a k  s a l a k e t a r i k  

j a r t z e n  e z  b a d u  

e g o e r a k  a n t z e r a  

j a r r a i t u k o  d u ”

nak 30 eurokoak dira, baina debekatutako 
toki batean erretzen uztea larritzat hartzen 
da eta 600 eurotik gorako isuna aurreikus- 
ten da halakoetarako. Falta arina kartela ez 
ja rtzea  da, baina tabakoa saltzea larria da. 
Bestalde, hiru falta arin egitea larritzat 
hartzen da.

Dena den, gizartean bertan tabakoaren  
aurkako jarrera geroz eta indar handia-

goz nagusitzen ari da.
B aliteke sem e-alabekin  kafea 

hartzen ari denak norbaitek taberna horre- 
tan erretzea oso gaizki hartzea. G aur egun 
jendeak oso argi du zeintzuk diren bere 
eskubideak. Betebeharrak ez dakit, baina 
eskubideak...

Beste batzuentzat, ordea, eragozpena  
izango da haurrekin taberna edo kafete- 
gi batzuetan ezin sartu izana.

Beharbada. Baina legearen helbu- 
ru nagusietako bat haurrak babestea da.

H elburu horiek eta gainontzekoak lor- 
tzeko, beste erabaki batzuk ere hartu  
behar dira, ala?

Bai. T abakoaren pub liz ita tea , 
ham ar zigarroko paketeak eta tabakoa eros- 
teagatik opariak egitea debekatu egin behar 
da, adibidez.

A bokatua izanik, legea goitik  behera  
ezagutu beharko duzu...

Bai, aholkularitza bulego batean 
lan egiten dut eta gure bezeroen artean 
ostalariak ditugu. Argi dago etorriko zaiz- 
kigula, orain inform azio bila eta aurrerago, 
beharbada, zigorren bat ja so  dutelako.

Erretzailea al zara? Zuri zer iruditzen  
zaizu hau guztia?

Nik parranda egiten dudanean soi- 
lik erretzen dut. Ez zait gaizki iruditzen 
erretzaileentzako tokiak mugatzea, askotan 
kea gehiegizkoa izaten baita. Taberna ba- 
tzuei dexente zailduko die kontua, egunez 
eta gauez lan egiten baitute. H oriek aukera- 
tu egin beharko dute eta, beharbada, beze- 
ro batzuk galduko dituzte.

Jllerreleria jf̂RAVO,
-INDUSTRIARAKO OSAGARRIAK 
-ELEKTRAGAIAK 
-BURNIZKO TRESNERIA

Legazpi, 4 etxeazpia eskuina - ® 943724012 - Faxa: 943725431 - ZUMARRAGA
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HILABETE HONETAKO
I ñ a k i  L i z a r r a l d e :  “ A d i n  t x i k i k o e i  i r a k a t s i  e g

T abernariei dagokionez, taberna 
handietakoek erretzaileentzako ere- 
m ua ja rr i beharra dute. 
Txikietakoek, berriz, euren taber- 
nan erretzen utziko duten edo ez 
erabaki behar dute. Urretxun eta 
Zum arragan ez daude legeak han- 
d itzat jo tzen  dituen horietakoak. 
Taberna txiki guztiek edo ia guz- 
tiek, berriz, erretzen utziko dute. 
Kontu hau nola bizi duten jakiteko, 
The Intrepid Fox tabernako Iñaki 
L izarralderekin izan gara. Drogen 
inguruko hausnarketa in teresgam a 
ere eskaini digu.

rrak kanpoan utzi behar al dituzte 
zer edo zer egiteko tabernara sartu 
beharra badute?

Z er uste duzu  gertatu ko dela  
urtarrilaren le tik  aurrera?

A bian ja rtzen  denean  ikusiko 
dugu zer gertatuko den. N ire ustez, 
lege hauek ez dute zentzu handirik 
eta eurek zer zentzu em aten dioten 
ikusi behar. Entzun dudanaren ara- 
bera, tabernetan erre daitekeela edo 
ezin dela dioen kartel handi bat 
jarri beharko dugu.

ikusten duena taberna batera sartu behar 
baduzu zurekin doan adin txikikoa kanpo- 
an utzi beharra da. N ire bezero batzuek 
haur ja io  berriak dituzte eta tabernan jende 
gutxi dagoenean sartzen dira. Urtarrilaren 
le tik  aurrera orduan ere ezingo dira sartu.

Sartuko balira zu kaltetuko zintuzkete. 
Izan ere, eurak kanpora bidali ezean, 
zigorra jaso  dezakezu.

H or dago koxka. Ez dago nire 
esku bezeroei noiz baim endu sarrera eta 
noiz ez. H aurrak dituzten tabernariek hau-

Ba al dakizu legeak zer dioen?
Zurrum urruak besterik ez 

daude: taberna batzuetan ezingo 
dela erre, adin txikikoak ezingo 
direla erretzaileen tabernetan sartu, 
ezingo dela jatetxeetan  eta pilotale- 
kuetan erre (ez dut sinisten)...

G arrantzia handia em an al diozue?
G auza oso ezberdinak entzuten 

dira. Interneten zer edo zer begiratu dut. 
baina gehiegi ez kezkatzea erabaki dut: 
azken finean, dena delakoa inposatu egin- 
go digute eta kitto. Legea nork betearaziko 
duen, auskalo.

Tabernariek bilerarik egin al duzue?
G ertukoekin hitz egin dut, baina 

ez dugu bilerarik egin. Jendeak okerren

Zeure burua gaztetxoei sarrera  
galarazten ikusten al duzu?

Agian hala ibili beharko dut, zer 
nolako kontrola ezartzen den ikusi 
behar. Astean zehar ez dira m utiko 
asko etortzen. N orm alean kafea 
hartzen badute eta egun batean 

zuritoa eskatzen badute, ez da ezer gerta- 
tzen. Bata bestearen atzetik zuritoak eska- 
tzen hasten den gazteari, berriz, ezetz esa- 
ten diot. Euren dinam ika ikusten dut eraba- 
kia hartu aurretik. Tabakoaren A urkako 
Legea, ordea, ez dut ulertzen: taberna bate- 
an ezin da erre, baina kalean bai. 16 urte- 
koak tabernetara ez joa tea lortuko dute, 
baina ez erretzea... M akinetan eta estanko- 
etan ezingo dute tabakoa erosi, baina lortu- 
ko dute. M erkatu beltza sortuko da.

G auza asko daude debekatuta, baina egin

M a r i  

M e n d o z a :  

“ B a t z u e i  e d o  

b e s t e e i  a t e a k  

i t x i  b e h a r  

d i z k i e t ”

T abakoaren aurkako  legea 
zeresan handia em aten ari den 
seinale, E zkurra tabernan 
horretaz hitz egiten ari ziren 
sartu ginenean. Ez da harritze- 
koa, oso bezeria zabala baitute 
eta erabaki bat hartu edo bes- 
tea hartu bezeroen zati bat edo 
bestea hasarrarazi eta galdu 
baitezakete.

Ezkurra tabernako Mari 
M endozak  badu nahiko 
buruhauste tabakoaren aurka- 
ko legea dela eta. O raindik ez 
du erabakirik  hartu, baina...

2005eko abendua
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HILABETE HONETAKO
n  b e h a r  z a i e ,  e z  d e b e k a t u ”

egiten  dira. Z ergatik? U zten delako. 
Noizean behin sarekadaren bat egiten dute 
jendeak  gazteek porruak erretzearen aurka 
zer edo zer egiten dutela ikus dezan, baina 
beraiei kom eni zaie gehien gazte zehatz ba- 
tzuk porruak erretzea. Tabernetan erre egi- 
ten dela? beraiek dira urtetan erretzen utzi 
dutenak eta! G ainontzeko drogez zer esan... 
kom unak ixtea al da irtenbidea? Bestalde, 
zergatik erretzen du jendeak, nahiz eta jakin 
txarra dela? Beste batzuek internet behar 
dute edo egunero Irim ora joatea. K ontrola 
galtzea edo drogak denetik ihes egiteko era- 
biltzea iruditzen zait gaizki, gauzei erabilera 
txarra em atea. N orberak bere ekintzen gai- 
neko ardura hartu behar du eta inori kalterik 
ez egin, kitto. Adin txikikoei irakatsi egin 
behar zaie, ez debekatu. 16 urtekoari ez 
erretzeko esaten badiozu, orduan erreko du.

Zer gertatuko da asteburuetan?
Herriko taberna ia guztietan erre- 

tzerik badago, zer egingo dute 18 urte azpi- 
koek? Etxean geldituko al dira telebista 
ikusten? Kalera irteten diren gazteen gura- 
soek badakite euren sem e-alabak zertara 
irteten diren. Aste osoa ikasten em an eta 
gero, asteburuan ligatzera irteteko, lau trago 
hartzeko... eskubidea dute. Guk ere hala 
ikasi genuen. Lege hauekin gazteek mendi- 
ra joan  eta futbol partidak ikusi besterik ez 
du te la  eg ingo  uste badute, ja i dute. 
G aritoetara  joango  dira eta hauetan taber- 
netan baino askatasun handiagoz edan eta 
erreko dute.

Zuentzat zaila izango da asteburuetan  
adin txikikoen sarrera kontrolatzea.

G uk ezin dugu ezer egin: tragoa 
eskatzea datorrenaren adina kontrola deza- 
kegu, baina ez izkina batean eserita dagoe- 
narena. Tabernariok atean gorila  bat jarri 
beharko bagenu, dauden tabernen erdiak 
itxiko lirateke.

Zer diote bezeroek?
Jendeak hasieran 100m2 baino gu- 

txiagoko tabernetan ezingo zela erre uste 
zuen, baina ez da hala. Ez dirudi kontua 
asko aldatuko denik. Erretzailea drogazale 
gisa aurkezteko joera  dago eta luzera toki 
askotan ezingo da erre. Taberna giroak sor- 
tzen dituen kalteez asko hitz egiten da, 
baina onurak ere baditu. Jendeak tabernetan 
ibiltzeari uzten dionean, etxean ordu asko 
em ango ditu eta beste arazo batzuk sortuko 
dira. Gure tabernan inork ez du alkohol asko 
edaten astegunetan, jende gehiena lagune- 
kin egotera etortzen da. Gainera, ez da 
tabem an bakarrik  edaten eta erretzen, etxe- 
an ere asko edaten eta erretzen da. Baina 
norbaiti guztiok etxean sartuta egotea kome- 
ni zaiola dirudi.

Nola bizi duzu hau erretzaile bezala?
Erre ezin daitekeen tokira joanez 

gero, ez dut inongo arazorik. Erretzailea 
naiz, baina batez ere pertsona adeitsua. Hori 
dela eta, lege berriak ez nau kezkatzen. 
Erretzailea izanik arazo bat dudala onartzen 
dut eta kitto.

M U R U f l
Oinetako konponketa

Larruzko erropen konponketa. 
Guraizajabana... zorrozketa

Labeaga, 37 URRETXU 
Golden plazoletan

Secundino Esnaola, 16 B 
Tel: 943 72 16 63 

ZUMARRAGA

- D i e t e t i k a
- E s t e t i k a

Bidezar, 7 ® 7 2  3 6  52

"Ez dut batere argi ikusten. N iregatik erre- 
tzen utziko nuke, baina haurrei atea ixteak 
min handia em aten dit".

Bezeroren batek erretzen uzten ez 
badu ez dela gehiago sartuko esan dio. 
"Ume txikiak dituen em akum e batek erre- 
tzea debekatzen badut ez dela gehiago sar- 
tuko esan dit, baina egunen batean nire 
beharra izan dezakeela esan diot. Haurrekin 
ateratzen denean erretzea debekatzen duten 
tabernak beharko d ituzte”, dio Marik.

Ezkurran haur asko sartzen dira 
euren gurasoekin, baina baita erretzaile asko 
ere. "Goizetan ia denak erretzaileak dira, 
baina arratsaldeetan kafetegiak haurtzainde-

gia dirudi. Batzuei edo besteei ateak itxi 
behar dizkiet: haurrei ala erretzaileei".

Beste bezero batek bera ez zela 
inori sarrera galarazteko gai izango esan 
zion. "600 euroko isuna jokoan baduzu... 
behin erabakia hartuta, erabakitakoarekin 
aurrera egin beharra dugu".

Zer erabaki hartu, ordea? "Sekula 
ez naiz halako egoeran izan. Bezeroen arte- 
an erreferendum a egiteaz ere hitz egin dugu. 
Entzundakoaren arabera, bezero gehienek 
tabernan erretzen uztea nahiago dutela esan- 
go nuke. Dena delako erabakia hartuta ere, 
inor agintzera etorri arte ez dut martxan 
jarriko", dio Marik.

4 *

fs d l^  Legazpi, 5
^  ® 943 72 62 74 
B i A  ZUMARRAGA
T XEA

I I

BAPRI
A N I l * I A L I A D E N D A

T x o r ia k ,  a r r a in a k ,  

k a tu a k ,  d o r d o k a k .. .

Urdaneta, 3 ^  943 72 61 13
ZUMARRAGA
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A p l i k a z i o  i n f o r m a t i k o e n  m e r k a t u a  o s o  z a b a la  d a ,  b a in a ,  

n i r e  e n p r e s a r a k o  s o f t w a r e a  h a u t a t z e r a k o a n  z e in  d a  

k o n t u a n  iz a n  b e h a r  d u d a n  i r i z p id e a ?  Z e in  s i s t e m a  e r a g i l e  

h a u t a t u k o  d u t ?  Z e  n a b i g a t z a i l e ? ,  b e s t e la k o  z e  p r o g r a m a  

o f i m a t i k o ?  G a ld e r a  h a u e i  e t a  s u e r t a t u  d a i t e z k e e n  b e s t e  

h a i n b a t e r i  e r a n t z u t e k o  a s m o z  z e n b a i t  i r i z p i d e  e m a n g o  

d i z k i z u g u  m i n t e g i  h o n e t a n ,  e t a  z u r e  e n p r e s a n  d o a n  

e r a b i l t z e k o  t r e s n a k  d i t u e n  C D a  e r e  e m a n g o  d i z u g u .

U r o la  G a ra ia

u r t a r r i l a k  3 1  

Z U M A R R A G A  

U r o l a  G a r a i k o  F u n d a z i o a  

(U G L E )

Informatzeko eta izena emateko:

9 4 3  7 4 7  3 1 4
www.miramondigital.com
cursos@miramondigital.com

Ordutegia:
1 8 : 0 0 - 2 0 : 0 0

Antolatzailea:

Sustatzaileak:
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Ju lia n  A rin , Jose  M ari A z tir ia , Jose  M ari G ab iria  eta P e llo  G arz iand ia

G u  a h u n t z a r e n  e z t u l a r e n  a l d e

Sorospideko Arauaren eztabaidan, 
Zumarragako EA udal taldeak, 
herria zeharkatzen duten trenbide- 
ak iraizteko azterketa baten beha- 
rra proposatu zuen.

DV-ko herriko orrialdeetan 
azaldu zen albiste honi, laster 
erantzun zion alkate jaunak, aipa- 
turiko orrialdeetan egin zitzaion 
elkarrizketa batean, non zer irudi- 
tzen zitzaion EAren ekimen hau, 
ahuntzaren eztularen modukoa 
zela erantzun zuenean.

Egun, Zumarraga bezala 
trenbideak zeharkatzen dituzten 
zenbait herri, euren garapen 
iraunkorra mugatzen duela ikusiz 
jokaera batzuk hartzen hasita 
daude, trenbideak lurperatu ala 
trena saihesbide batetik heldu 
dezan.

Arbulu jaunak betidanik 
uko egin dio bere uztatik atera ez 
den edozein proposameni, nahiz 
eta honek Zumarragari eta herrita- 
rrei abantaila nabarmena suposa- 
tu. Beraz, ohituta gaitu horrelako 
jokaerarekin.

Ahuntzaren eztula aipatu 
dugunez, zer arraio egiten ari dira, 
esate baterako, Bizkaiko zenbait 
lekutan -Bilbo, Basauri, Basurto, 
Durango, Balmaseda edo Ortuella 
aipagarrien artean- non milaka eta 
milaka euro kosta edo kostatzen 
ari diren, trenbideak lurperatu ala 
ibilbidea aldatzeko ekimenak bul- 
tzatuz...

Esan dezagun, Bizkaian 
trenbideak ezkutatzeko ari diren 
gertaera honi guztiari, 
"Trenbideengatik ezkutuan egon 
den Bizkaiaren berragertzea" dei- 
tzen zaiola.

Gure lurraldean, berriz,

guk dakigula Eibar, Ordizia eta 
Beasainen ari dira dagoeneko, 
herri horiek zeharkatzen dituzten 
trenbideak lurperatu edo saihestu 
nahian. Gainera, Goierriko herri 
horietan lortu dute jada Fomento 
erakundeak udaletan proposatu 
duten azterketaren finantzaketa. 
Orduan, orain arte aipatu diren 
herri horietan guztietan, ahuntza- 
ren eztula baldin badute eredu, 
hemen zergatik ez?

Atzean adierazi dugun 
guztia esan genezake hemen bul- 
tzatu nahian gabiltzanaren ispilu 
dela, erakunde ezberdinen babesa 
dutela gainera; zergatik, bada, 
hemen ez da posible izango epe 
ertain batean gaur Zumarragan 
oztopo suposatzen duten trenbide 
madarikatu horiek pasadizo bihur- 
tzea?

Lerro hauen hasierara eto- 
rriz, badirudi ekimen hau susmo 
txarrarekin jaio dela, eta zenbait 
kontrajartzerekin aurkitu geneza- 
keela. Horregatik sinatzaileek 
garbi utzi nahi dugu, ez dugula 
amorerik emango, azterketa mar- 
txan jarri arte behinik behin. Eta 
horretarako prest gaude ahal 
dugun baliabide guztiak erabiltze- 
ko, ea denon artean lortzen dugun 
trenbide gabeko Zumarraga. 
Herriak eta datozen belaunaldiek 
eskertuko digute.

Eta bukatzeko, ezin dizue- 
gu aurreratu zer nolako abantailak 
edo etekinak izango lituzkeen 
herriak ekimen hau burutuko 
bagenu, lan hori hirigintzan dabil- 
tzanei uzten diegu. Baina sinestu 
ezazue herriko erdiguneak izuga- 
rrizko iraulketa izango lukeela.

Hala izan bedi.
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Juanlu Escudero: okind
A k t o r e  z u m a r r a g a r r a k  “ E l  h o m b r e  d e  l o s  d a <

Dadoek agintzen duteiegin beharrekoa Juanlu Escuderoren antzezlan ber'rlgn

Zertan datza antzezlana?
Izenburu bereko liburuaren mol- 

daketa da. Liburu hau psikiatra batek ida- 
tzi zuen eta hein handi batean autobiografi- 
koa da. Psik iatra ospetsu hau nazkatu 
sam ar dago erabakiak hartzeko erabiltzen 
dugun prozedura m ugatuaz eta bere bizitza 
dadoen esku uztea erabakitzen du. Erabaki 
bat hartu behar duen bakoitzean aukera 
guztiak idatzi eta dadoa botata erabakitzen 
du zein aukera hartu. Azkenean, besteak 
beste, lana eta em aztea galtzen ditu eta hil-

keta bat leporatzen diote. Oso kom edia 
garratza da.

Zein da zure papera?
Zazpi aktorek parte hartzen dugu 

eta gehienok hiruzpalau pertsonaia egiten 
ditugu. Nik ospitalean dagoen gaixoarena, 
fundam entalistarena, gaixo m asokistarena 
eta New Yorkeko polizia inspektorearena 
egiten dut. Aktore nagusia M ikel Losada 
aktore gaztea da eta honek pertsonaia 
nagusia bakarrik  eg iten  du. L osada

Kutsidazu bidea, I.xabel pelikulako aktore 
nagusia ere bada.

G ustura al zaude zure lanarekin?
D enbora dexente neram an talde- 

an, antzerki talde profesional batekin, lan 
egin gabe, M anolito Gafotas egin genuene- 
tik hain zuzen ere. Izan ere, azkenaldian 
tabernetan, gaztetxeetan, kultur etxeetan... 
b akarrizketak  eg iten  ibili naiz. Egun, 
Illargui okindegian lan egiten ari naiz eta bi 
lanak uztartzea  oso gogorra  izan da.

Bi Udaletako Kultur 
zerbitzuek datorren 
urteko antzerki egitaraua 
ia prest dute dagoeneko. 
Lehen emanaldia, ohi 
bezala, otsailean izango 
da eta bigarren saioan, 
martxokoan, Juanlu 
Escudero herritarraren 
antzezlana ikusteko 
aukera izango dugu: "El 
hombre de los dados". 
Escuderorekin solasean 
izan gara antzezlan honi 
eta etorkizuneko 
egitasmoei buruz.

Ia bi hilabete pasatu dira an- 
tzezlana estreinatu zenutenetik, 
gustura al zaudete?

A zaroaren  hasieran  
estreinatu genuen Barakaldon eta, 
ordutik, Euskal Herriko hainbat 
tok itan  izan gara: L izarran ,
D onostian , G ernikan... Ikusi 
duten  geh ienek  R am on B area 
zuzendariak lan ona egin duela 
eta aktoreon lana txukuna dela 
esan dute. Antzezlanak ia bi ordu 
irauten duenez, apur bat mozten 
saiatzen ari dira.
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egitik antzokira bueltan
l o s ”  m a r t x o k o  e m a n a l d i a n  p a r t e  h a r t u k o  d u

L anteg iko  lana eta an tzerk ikoa zeharo 
ezberdinak dira eta aldi berean biak egitea 
zoram ena izan da. O porraldi bat baliatu 
nuen entseiuak egiteko eta Illarguin lan 
egiten dudala ere ahaztu nuen ia. Dena den, 
errealitatea beste bat da eta lantegian lan 
egin beharra dago fam ilia aurrera ateratze- 
ko. A ntzezlan hau opari m odukoa da.

E sfortzuak m erezi du, beraz.
Hilean bost bat em analditan parte 

hartzeko m oduan naiz, baina hortik gora 
gehiegitxo da niretzat. Dena den, istorio 
txukuna badago. beti merezi du eskenato- 
kira igotzeak.

Telebistan, zinean... beste lanen bat ba al 
duzu?

T elebistatik  eta zine m undutik  
deitzen  didate o raind ik  ere, baina oso 
gauza puntualak egiteko. Orain jarduera 
artistikoarekin inongo zerikusirik ez duen 
mundu batean nabil, baina oso ondo hartu 
naute eta oso gustura nago. Lanbide bat

ikasteko aukera em an didate eta hori uzte- 
ko pertsonaia nagusiren bat eskaini behar- 
ko lidakete.

O kindegiko Ianera m oldatzea ez zen  
erraza izango.

G ogorra izan zen: egunero ordu 
berean, toki berera eta jende bera ikustera 
joan beharra izan zen gogorrena. Izan ere, 
aktoreok gure lanean egiten dugunaren 
kontrakoa da. G ogorra izan zen, baina edo- 
zertara m oldatzeko gai gara.

G ainera, egitasm oren bat edo beste izan- 
go duzu buruan...

Bi eg itasm o d itu t eskuartean . 
herrian  bertan . A lde batetik , O skar 
C adierno lagunarekin balio  handiko bi 
pertsonaien arteko buruz burukoa presta- 
tzen ari naiz. A ntzezlan kom ikoa da, gaur- 
kotasun handikoa eta ausarta. Kom edia 
b ikaina izango dela esango nuke, jendearen 
gustukoa izan daitekeena. Juduen m unduaz 
hitz egin behar dugula eta pertsonaia nagu-

siak A braham  eta Sam uel izeneko bi judu  
direla soilik esan dezaket.

Eta bigarren egitasm oa?
Antzerki tailerrekoek euren an- 

tzezlan bat zuzentzera gonbidatu naute. 
H eriotza osoa dugu aurretik izenburuko 
kom edia da. Antzezlan hau tailerreko kide- 
ek eta Jose Luis Padronek landu zuten. 
baina bere garaian bazterrean gelditu zen. 
Bai tailerrekoek eta bai Padronek zer edo 
zer egiteko gogoa zuten eta honi heldu 
diote. Jose Luis bera oso gogotsu ikusten 
dut. A ntzelana euskaraz estreinatuko da, 
Santa Isabel ondoren-edo.

Nola ikusten duzu antzerki m undua?
Ez dut desenkantu hitza erabili 

nahi, baina oso gogor lan egin eta deus ez 
lortzea gerta daiteke. Jendeak denbora- 
pasa arina besterik ez du nahi. Dagoeneko 
antzerkiak ez du ezer iraultzen, aldatzen 
edo berritzen. Ikusleek antzokitik atera eta 
berehala ahazten dute ikusi dutena.
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Araiz Padron

Abendua: biztanleon iratzargailua

Abendua hitzaren definizioa eskatuko balidate, 
urtearen hamabigarren eta azken hila dela esango 
nuke, lasai asko. Egunotan, aldiz, (beti esan 
beharko nukeen arren) jende eta gertaeren neurria 
aztertzen ibilia naiz eta beharbada definitze modu 
horretan aldaketak egin beharko nituzke.

Izan ere, bi herri hauetako jendearen joka- 
bideak 360§ko bihurtzea adierazten du. Aldaketa 
horren eragileak, badu izen propioa, eta denok 
ezagutzen dugu, KULTURA, hain zuzen ere. Ez 
dut hilabete osoagorik aurkitzen, abendua baino.

Hilabete honek asko du ikusi eta oroitzape- 
nean gordetzeko; hortaz, argazki rallyan parte 
hartzen hasi naiteke. Gabonetan ontzat ematen 
dugun hori lau haizetara zabaldu behar dela esa- 
ten digute behin eta berriz. Oraingoan diotena 
egingo dut; argazki film horretan sortu ditudan bat- 
bateko irudiak Juan de Lizarazu aretoko erakuske- 
ta desberdinetan gehituko ditut.

Aretoa alde batean utzi, eta behin kalean 
barna, haurrak ikusten ditut, iskanbilan. Hara! 
Olentzero, aspaldiko laguna... Banoa eskatu dio- 
dan hori oroitzen duela ziurtatzera. Uf, baietz esan 
dit... Hator, hator kantatzen hasi direnean bilantzi- 
ko ezaren sindromea jaio zait, eta San Martin de 
Tours elizan egin dut hurrengo parada; ezin galdu 
Gabonetako kontzertua.

Irteeran, tripa zorriak 24ko afaria ekarri dit 
gogora. Aurten, sorpresa emango diet etxekoei. 
Mairi elkartera abiatu naiz pentsatu gabe eta 
sukaldaritza ikastaroan eman dut izena. Menua 
prest. Lastima ardo kontuetan aditua ez izatea...

M u t u a  G e n e r a l  d e  S e g u r o s

J o s e  L u i s  B a l e n z i a g a  
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Zorioneko hilabete oni esker, hori ere ez da ara- 
zoa. Zerbaiterako dago Arabako Errioxako ardo 
lehiaketa eta dastaketa! Kontent atera naiz alkohol 
pilo hartatik. Lagun ezezagun oparia egiteko 
gogoz! Santa Lutzitako Feria ospatzeak erreztuko 
dit lana, bai horixe...

Postuz postu ibiltzeak barrenak hoztu diz- 
kit. Poltsikoan geratzen zaidan diru apurra zenbatu 
eta Zelai Aristi aretoan berreskuratu dut beroa, hitz 
eta ikuskizun bihurtua. Etxerako bidean X. Gazte 
Astearen oihartzunak iritsi zaizkit; eta ni ere gazte 
sentitu naiz, mundua tontorretik ikusteko gosez. 
Goierri K.E. besotik hartu eta abian ipini dut mendi 
martxa. Izerdiak, geratzeko ordua iritsi dela esaten 
dit. Pentsatzen jarri eta ekintza hauetan guztietan 
jaso ditudanak gutxi ez direla aitortu dezaket. 
Emozioa, jakinduria, irribarra, esperantza, gogoa... 
Guztiekin beste abendu bat osatu eta Erakusleiho 
Lehiaketan parte hartuko dut...

Abendua hitzaren definizioa eskatuko bali- 
date, urtearen hamabigarren eta azken hila dela 
esango nuke, lasai asko. Jende eta gertaeren neu- 
rria aztertzen ibilia naizen honetan, aldiz, abendua 
jada ez zait hilabete soil bilakatzen. Abendua. 
Hotzaren etxea. Kulturaren ama. Biztanleon ira- 
tzargailua.

PD: Garazi lehengusina margolari omen dator. 
Krisma txapelketara bidali duen horretan, esaldi 
hau gehitzea eskatu diot: Gabon onak igaro eta 
urte berri on urretxuar eta zumarragar guztioi!



Zer iruditzen zaizu 
Tabakoaren Aurkako Legea?

Javier Garcia de Andoin
Nik egunean zigarro pare bat besterik 

ez dut erretzen, baina kontua oso 
gatazkatsua dela iruditzen zait. 

Jatetxeak eta tabernak erretzearekin 
oso lotuta daude eta bezero on asko 
erretzaileak dira. Goierri elkartean, 
hasiera batean behintzat, erretzen 
utziko dugu. D ebakatuko bagenu, 

seguraski, bazkide askok alde egingo 
lukete.

Maria Erostarbe
Oso noizean behin erretzen dudanez, 
legeak ez dit asko eragiten eta ez diot 
garrantzia handirik em an. Dena den, 

ingurukoek erretzeak ez dit 
molestatzen. Gainera, tabakoa 

fabrikatu eta saldu egiten dute, baina 
gero ez dute erretzen uzten. Hori ez 
zait batere ondo iruditzen. Jendeak 

erretzeari uztea nahi badute, utzi die- 
zaiotela fabrikatzeari.

Lourdes Auzmendi
Nahiko lan izango dugu... Izan ere, 

erretzailea naiz. Etxean sukaldean eta 
balkoian soilik erretzen dut. Um eekin 
ibiltzen naiz autobusean eta nola edo 
hala agoantatzen dut erre gabe. Uzten 
ez duten tokitan m oldatzen naiz, baina 

irten bezain pronto... Urte hasieran 
erretzeari uzteko asm oa dut, alabari 
hala agindu diot, eta beharbada lege 
berri hauek lagungarriak izango dira.

Nuria Molina
Duela hiru urte arte erretzailea izan 

naiz. Orain hartu behar dituzten 
neurriek ez didate gehiegi eragiten. 

Hori dela eta, ez dut gai honen ingu- 
ruan asko pentsatu. D ena den, 

tabernetan erretzea galeraztea oso 
zaila ikusten dut. Betidanik egin izan 

den gauza da.
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Mari Carmen Mendia,
Urretxun eta Zumarragan kantuaz hitz 
egitea eta Mari Carmen Mendia aipatzea bat 
dira. Izan ere, emakume honek garai batean 
Urretxuko parrokiako abesbatzan abestu 
zuen, egun Zumarragako parrokiako 
koruan abesten du eta Goiargi 
abesbatzako kidea da sorreraz geroztik. 
Abesbatza guztietan bakarlaria, kantua 
uzten duenean hutsune handia nabarituko 
dute Urretxu eta Zumarragako zaletuek.

Zein fam iliatan ja io  zinen M ari Carm en?
G erra garaian ja io  nintzen, 1937an, Frantzian. Izan 

ere, aita kartzelan sartu zuten eta nire am a bertara bidali 
zuten haurdun zegoela. D ena den, urtebete baino lehen 
Urretxura etorri ginela esaten zuten.

Zure gurasoak urretxuarrak ziren, ala?
Ez. Am a andoaindarra zen eta aita bizkaitarra, 

durangoarra. A itona Baskongadoetako m akinista zen eta 
hem en hartu zuen etxea. A ita artean kartzelan zegoenez, 
am a aitaginarrebarekin eta nirekin etorri zen U rretxura 1938 
inguruan. Ipiñarrieta taberna zegoen etxean jarri ginen. Han 
bizi izan ginen 1963a arte, ezkondu nintzen arte. Gero Jai- 
Alai kalean bizi izan nintzen 22 urtez. A laba bakarra naiz.

Urte asko egon al zinen aitarik gabe?
N ik aita beti etxean ezagutu nuen, oraindik oso 

umea nintzela askatu baitzuten. Dena den, esaten zutenez, 
aitak ni Zaragoza inguruko espetxe batean ezagutu ninduen.

Jazarpenen bat jasan  behar izango zenuten.
Astero koartelera joan  behar zela entzuna dut, 

baina etxean bizim odu norm ala oroitzen dut nik. G oserik ez 
nuen pasa, baina inbidia bai: platanoa-eta... Dena den, gure 
etxean ez zen beharrezko gauzarik falta, am a A ndoaingo 
Sorabilla auzoko baserri batekoa baitzen.

Nora joan  zinen eskolara?
M ojetara, nire oraingo etxea dagoen tokian zegoen 

eskola hura. B ost urterekin hasi nintzen, etxean ikasi nuen 
irakurtzen eta idazten. Urruti sam ar bizi ginelako ez nintzen 
ordura arte joan  eskolara. Izan ere, lehen urruti zen hura! 
Inguruan ez zegoen etxe gehiagorik, ijitoz beteta egoten 
zen... K oxkortu arte baten bat etortzen zen beti nire bila.

Zer ikasketa egin zenituen?
11 urte arte egon nin tzen m ojetan. G ero



lerriko ahotsa
M edrano tarrengana pasatu  nin tzen, 
K alebarrenen zeudenean. H or bulegoko 
lanak ikasi nituen: m ekanografia, kontabili- 
tatea... Ez daukat titulorik, baina 16 urtere- 
kin O rbegozoko bulegoan lanean hasi nin- 
tzen. O ndoren, M ilagros M azkiaranekin 
takigrafia ere ikasi nuela gogoratzen dut.

D enbora asko pasatu  al zenuen  
O rbegozoko bulegoan?

16 urte bete gabe hasi nintzen eta 
10 urte em an nituen. Garai hartan ezkondu 
eta irten egiten ginen: horregatik utzi nuen, 
m akina bat aldiz ondo dam ututa! N ik lana 
utzi eta hurrengo urtean-edo hasi ziren ema- 
kum e batzuek lanean jarraitzeko eskubidea 
zu te la  esaten . Lehenago, no iz ezkondu

“ A m a r i  e s k e r  d a k i t  

e u s k a r a z ,  n a h i z  e t a  

l a n  h o r r e t a n  a i t a r e n  

b a b e s a  z u e n ”

behar ginen galdetzen ziguten eta ezkontzen 
ginenean lan egindako urte bakoitzeko hila- 
bete bateko soldata em aten ziguten.

Zer oroitzapen duzu O rbegozon em anda- 
ko urteez?

Garai hartan 3.000 lagun ginen. 
Beti erosketa eta salm enta sailetan izan nin- 
tzen, baina astero jende berria heltzen zela 
oroitzen dut. N eska gazteak ginen eta mutil 
gazteez hitz egiten genuen. Gutxi irabazten 
genuen, baina oso gogorapen onak ditut.

Lana utzi eta berehala, am a izatea toka- 
tuko zitzaizun.

Ezkondu eta bederatzi hilabete eta 
zortzi egunetara lehenengoa izan nuen... 
Bost urtetan hiru neska izan nituen. Urte 
haietan, um eak hazi.

Baina gero lanera itzuli zinen.
Bai, baina askoz ere beranduago.

A rantxa eta bere izebak nire senar ohiaren 
fam iliakoak dira eta banandu ginenean libre 
nengoela eta zerbait egin nahi nuela esan 
nien. Baten bat behar bazuten. nitaz oroitze- 
ko. O rdezkapenak egiten hasi nintzen, baina 
izeba jubilatu  zenean, A rantxa eta biok gel- 
ditu ginen. 14 edo 15 urte egin ditut bertan.

G ustura ibili al zinen?
Denda izugarri gustatu zait, jende- 

arekin harrem ana-eta. G ainera, m ertzeria 
oso denda polita da. Dena den, hor hasi 
baino lehen. um eak oraindik Ikastolara joa- 
ten zirenean, 80ko ham arkada hasieran, eus- 
k ara k laseak em aten aritu  nintzen. 
Ikastolako guraso erdaldunei euskara pixka 
bat irakastea pentsatu zen eta Jesus Mari 
Itu rriozek  lan horre tarako  deitu  zidan. 
A lfabetatu gabe nengoenez, Koldo Sarasola 
fraideak klaseak em an zizkidan. Oso irakas- 
le ona izan zen. Ondoren. H izkuntza Eskola 
O fizialeko titulua atera nuen.

N olakoak izaten ziren klaseak?
A stean hiru aldiz joa ten  ginen. 

Guraso m ordoxka bat elkartu zen eta bi 
talde egin genituen. Bestekoei M arixabel 
A rakistainek em aten zien. Oso giro polita 
izan genuen eta jendeak pixka bat behintzat 
ikasi zuela uste dut. Ondoren, Batzokian ere 
klaseak em an nituen. Klase hauek m ojetara 
joaten  ziren neskei em an nizkien.

Zergatik pentsatu ote zuten zugan?
Euskaraz ondo nekielako izango 

zen. N ire gurasoen etxean elebitasun peto- 
petoa izan zen, aitak ez baitzekien euskaraz: 
am arekin dena euskaraz egiten nuen eta 
aitarekin erdaraz. M ojak oso espainolak 
ziren, bandera eta guzti abesten genuen... 
Etxera joan eta erdaraz egiteko joera nuen. 
A m ak "zer esan duzu?" galdetzen zidan 
behin eta berriro, euskaraz esaten nuen arte. 
A m ari esker dakit euskaraz, nahiz eta lan 
horretan aitaren babesa zuen.

G auza asko egin dituzu, baina kantuan  
aritzeagatik  zara ezagun a b atez ere. 
N orekin ikasi zenuen?

Jende askorekin, baina lehenengo-

aldizkarian publizitatea 
sartu nahi baduzu, deitu 
943 03 64 74 telefonora.

Merkea eta ona!

^^ergintza

Edergintza tratamenduak
Depilazioak
Solarium

L abeaga, 2 URRETXU ^  7 2  2 5  13

ALTZARIAK
M E R K A -U R O L A

M ugitegi, 17 Tel. eta faxa 943 72 58 28 
U R R E T X ll

centro optico
c D S M g o A r r a t i b e i

Ikusm enaren neurketa - Begietako 
tentsioaren  neurketa - G raduatutako 

eta eguzkitarako betaurrrekoak - 
Lentilak - Term om etroak eta 

barom etroak

Soraluze, 10 ZUMARRAGA 
Z 943 72 54 84
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iko kideekin, Antonio Rey zena buru I82an, Goiargi abesbatzaren lehen emanaldian

lehenengo Don Santiagorekin: 13 urtere- 
kin. Garai batean Urretxun bizi nintzenez, 
U rretxuko parroki ko rukoa izan naiz, 
noski. 1982an, berriz, G oiargirekin hasi 
ginen, Don Antonio Rey zenarekin. Don 
A ntoniok parrokiko abesbatza egitea era- 
baki zuenean, X abier Barriolak hartu zuen 
G oiargi eta berarekin asko ikasi nuen. 
Jab ier A rratibelekin ere asko ikasi dut 
azken urte hauetan. Beti kantatu dut, asko 
gustatzen baitzait.

N oiz pasatu zinen Zum arragako parro- 
kiko korura?

Goiargin txapelketak prestatzen- 
eta hasi ginen, baina Don A ntoniok parro- 
kiko korua berreskuratu nahi zuen. Urte 
asko neram atzan Zum arragan bizitzen eta 
apur bat behartuta sentitu nintzen. Pena 
em an zidan eta badakit Don Santiagori ere 
min em an ziola.

Zer m oduzkoa da abesbatzen osasuna?
Zum arragako parrokiako koruan, 

Javier Arratibel eta M ikel Lizarralde lehen- 
gusuei asko zor diegu. Izan ere, beraiek jo - 
tzen dute organua elizkizunetan. H iletetan 
G aspar A rratibelek eta Lourdes Pozuetak 
jo tzen  dute, Javier eta M ikel dendariak bai- 
tira. Ez ginen nahikoa konturatzen, baina 
Don A ntoniok zulo asko betetzen zituen. 
Izan ere, organua jo tzeaz gain, abestu egi- 
ten zuen. Parrokian gabiltzanoi ahalik eta 
elizkizun goxoenak egitea gustatzen zaigu- 
ncz, hileta elizkizunetara guztiok joateko 
konprom isoa hartu genuen. Egia esan, gus- 
tura gabiltza eta pixkanaka kantak berri- 
tzen hasi gara.

Eta G oiargin, zer m oduz?
Jav ier A rratibelek  izugarrizko  

lana egiten du eta asko eskatzen digu, 
baina Goiargin asko nabaritzen da adineko 
jendea gaudela. Batzuetan ”ez dakit nola 
agoantatzen gaituen" pentsatzen dut. Izan 
ere, behin eta berriz gauza berbera esan 
beharra du. N ik uste ez diogula erantzuten 
berak nahi adina. Korua zahartu egin zaigu 
eta hobera eg iteko  gara ia  pasatu  da. 
Bestalde, azken bolada honetan oso em a-

“ N i k  u t z i t a  g a z t e a k  

e t o r r i k o  d i r e l a  

j a k i n g o  b a n u ,  g a u r  

b e r t a n  u t z i k o  n u k e  

a b e s b a t z a ”

naldi gutxi ditugu. D ena den, ez gara baka- 
rrak: G ipuzkoa mailan badaude oso onak 
diren koru batzuk, baina hiru edo lau beste- 
rik ez dira. A besbatza horiek herriotako 
abesbatzen  zuzendariek in -eta  osatu ta 
daude, gainera.

Jende berririk ez al da ageri?
K im etsekoek utzi egin dute, baina 

ez dira G oiargira etortzen. Adineko batzuk 
utziko bagenu, beharbada etorriko lirateke- 
ela pentsatzen dut. Izan ere, neska gazteek 
"atso zahar horiekin nora joango gaitun 
ba?" pentsatuko dute agian. N ik utzita eto-

rriko direla jak ingo  banu, gaur bertan utzi- 
ko nuke korua. Santa Zeziliatako ja iald ira 
joan ziren, jarraituko balute... G ainera, guk 
baino askoz ere hobeto abesten dute. Dena 
den, oraindik mutilak faltako lirateke. Gure 
koruan lau tenore besterik ez dugu. Egia 
esan, etorkizunik ez dut ikusten. Gustatzen 
zaigulako jarraitzen dugu.

Izan ere, 1982tik hona une gogoanga- 
rriak biziko zenituzten.

Oso onak. Niri koruak asko em an 
dit: oso toki politak ikusi ditugu, urtero 
egun pare bateko txangoa egiten baitugu. 
A lem anian , Leonen, Sorian , M adrilen , 
Avilan... izan gara. G ainera, gure artean 
oso giro ona dugu.

Ez al duzu sekula herritik  kanpoko  
abesbatzaren batean kantatu?

Ez, beste  garai batzuk  ziren. 
D uela ham ar urtetik hona eskaini izan 
didate, baina duela ham ar urte ia 60 nituen 
dagoeneko.

Jendeak deituta ere kantatzen duzu. .
D endan egon naizenean askori 

ezetz esan behar izan diet, ezkontzak denda 
orduetan izaten baitziren. Lagunen alabak 
edo sem eak ezkontzen zirenean bakarrik 
joaten  nintzen. Orain libreago nago eta, 
eskatzen  badidate , baietz  esaten  dut. 
Lourdes Pozueta eta biok joa ten  gara. 
Gutxi izaten dira eta ez dakit denbora luze- 
an jarraituko dudan.

Hori galdetu behar genizun...
N oiz arte abestuko dut bada? 68
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urte ditut eta azken bolada honetan buelta 
asko em aten ari natzaio kontu horri. 70 urte 
bete eta gero ezin da itxuraz kantatu. 
Nekea nabaritzen dut: entseiuak 21:30ean 
izaten ditugu eta ni ordu horretan nekatua 
nago. Joatea kostatzen zait, baina gero gus- 
tura egoten naiz.

Zinegotzia ere izan zinen.
Lau urte egon nintzen, A rbuluren 

lehen legealdian. Ni EA Jkoa naiz, eskatu 
egin zidaten eta egin beharrekoa zela uste 
nuen. D ena den. nahiko gaizki ibili nin- 
tzen. Hasieran ezetz esan nien. Izan ere, 
bilerak arratsaldeko 7etan izaten dira eta 
ordu horretan dendan nengoen oraindik. 
Berdin zela esan zidaten, hasieran dena da 
berdin... Egia esan, ondo m oldatu nintzen. 
Euskara batzordean egon nintzen Joxean 
A lustizarek in  e ta  K ulturan  Juanjo  
Sagarnarekin. Batzuetan pozik eta bestee- 
tan haserrexeago, baina denekin ondo mol- 
datzen nintzen. O roitzapen ona dut.

Aurreko batean, fam ilia guztiek noizbait 
kideren bat zinegotzi izatea kom eniko

litzatekeela esan zenigun.
Bai, beste era batera joka tuko  

genuke. A skotan oso erraz hitz egiten da 
U dalaren lanaz. M eritu handia em aten diet 
hor daudenei. Orain jende bat liberatua 
dago, baina lehen kobratzen genuena sin- 
bolikoa zen. D irua irabaztera ezin da joan 
Udalera, gustatu egin behar zaizu. Oso 
interesgarria da gauzak nola egiten diren 
ikastea. Gauzak ez dira diruditen bezain 
errazak. A skoz ere toleranteagoa izaten ere 
ikasten da. G ehiengo handia izatea eta nahi 
dena egitea oso txarra da. A skoz ere inte- 
resgarriagoa da harrem ana eta eztabaida.

Zertan  zab iltza  ju b ila tu  zinenetik?  
Zeintzuk dira zure zaletasunak?

Bilobak! Hiru biloba dauzkat eta 
bi etxean ditut. Bakarrik bizi naiz, baina 
orain bost gaude. Izan ere, alaba eta suhia 
nirean daude euren etxea egin bitartean.

A m ona izatea eta am a izatea oso ezber- 
dinak dira, gainera.

Erabat desberd ina da. O rain 
gehiago gozatzen da. A m a zarenean zuk

hezi behar dituzu eta ez daukazu horrenbe- 
teko denborarik. N ik am aren laguntza izan 
nuen, hiru alabak bost urtetan ja io  baitzi- 
ren. O raingo um een eta nire alaben belau- 
naldikoen artean alde handia dago. U m eek 
duten inform azioa, lau urteko txikia orden- 
dorearekin nola ibiltzen den... Txundituta 
gelditzen naiz, eskerrak iaz ikastaro bat 
egin nuen! Oso ondo pasatzen dut umee- 
kin, nahiz eta ez naizen oso um ezalea.

Egungo aitona-am onek garrantzia han- 
dia duzue gainera um een zainketan.

A laba eta bere senarra oso goiz 
irteten dira eta ni arduratzen naiz bilobez: 
gosaria em an, txikia autobusera eraman, 
bila joan, bazkaria em an eta arratsaldean 
berriro autobusera eram an. Ondoren, lehe- 
nengoa atseden hartzea izaten da. Askotan 
H itza hartu eta hura irakurriz lo hartzen 
dut. Zenbat gogoratzen naizen nire amaz! 
Nekatuta zegoela esaten zidanean harritu 
egiten nintzen. Nabaritu egiten dira urteak! 
Ilusioa eta gauzak egiteko gogoa badut, 
alde horretatik ez zait iruditzen 68 urte 
ditudanik. Baina gorputza nekatu egiten da.

SASIETA
MANKOMUNITATEA

SASIETA 
MANKOMUNITATEAK

eguberri jai zoriontsuak opa 
dizki'zue.

2006an ere7 orain arte  bezala, 
zuekin elkarlanean jarraitzea 

espero dugu.

Gogoratu, urtero bezala, jaien 
ondoren  gabone tako  

PINUEN BILKETA egingo 
dugula konposta  bihurtzeko. 

T ra s te  z a h a r r e n  e g u n e a n  
a te r a  b e h a r  d ira .



IZERDI PATSETAN
Garcia Vara: bizitza oso<

1986-87 denboraldian, Zaragozan

Bi herriotan eskubaloiaren alde lan egin duen 
lagunik bada, hori Jose Angel Garcia Vara da. 
Goierri taldeko jokalaria lehenengo, Urola taldeko 
sortzailea eta epailea ondoren, 23 urte daramatza

dagoeneko Urolako taldeak entrenatzen. 
Bilobarekin denbora gehiago igarotzea gustatuko 
litzaioke, baina ez dio entrenatzeari utzi nahi bere 
beharra duten bitartean.

Nolatan hasi zinen eskubaloian?
Urretxun ja io  nintzen, San M artin 

auzoan, baina L ogroñoko salestarretara 
joan  nintzen ikastera. Han. 1970ean, 10 
urte nituela, benjam in m ailako taldea sortu 
genuen. Talde hartan G A Lek hil zuen 
O ñaederrak jokatzen zuela oroitzen dut.

N oiz hasi zinen G oierrin?
Ikasketak utzi nituenean. Goierri 

desegin zenean nesken eskubaloi taldea 
sortu zen eta hori entrenatzen hasi nintzen, 
orduan sortu zen Urolako eskubaloi saila.

Z enbat urterek in  itzu li zinen  
Logroñotik?

17 urterekin. Jubeniletako azken 
urtean hasi nin tzen G oierrin , Juan ito  
D om inguezekin. Senior mailan Larrarekin, 
M itxel zenarek in , Juanfranekin , 
Ram onekin, E txanizekin... jokatu  nuen.

Garai hartan zaletasun handia zegoen.
Bai. Garai hartan hasi zen eskuba- 

loia hemen. La Salle taldean jokatu  zute- 
nek Goierri taldeko saila sortu zuten eta ni 
etorri nintzen urtean jubenil mailako taldea

ateratzeko asm oa zuten. Urretxuko jaietan  
txapelketa bat antolatu zuten eta hor jokatu  
genuen jokalariekin atera zuten talde hori. 
A rabako jubenil m ailako selekzioan nen- 
goen eta horrek hona etortzeko balio zidan.

Noiz arte jokatu  zenuen eskubaloian?
20-21 urte bitartean, gero 9 urte 

em an nituen epaile lanetan. Jokalari falta- 
gatik Goierri desegin zenean utzi nion 
jokatzeari. Epaile lana, berriz, fam iliagatik 
utzi nuen. Garai hartan Zum arragako alka- 
te zenaren  babesa nuen, baina Lehen 
M ailako partidak  epaitzen  nituen eta 
horrek  asteburuero  B artzelonara, 
M adrilera... joan  beharra suposatzen zuen.

Nolatan hasi zinen epaile lanetan?
Federazioan sartu nintzen, anima- 

tu egin ninduten, ikastaro pare bat egin 
nituen eta ondo m oldatzen nintzenez... 
Lehen M ailako epaile gazteena nintzen. 
Egun O horezko M ailan dauden taldeak 
zeuden, San A ntonio adibidez.

Nolatan ez zinen O horezko M ailara igo?
H orra gora heltzen  zarenean,

gauza arraroak ikusten dira. Ni gustura 
nenbilen, baina m anipulazioak ezin nituen 
jasan. Hori eta fam ilia zela medio utzi 
nuen. Dena den, oraindik noizean behin 
partidaren bat epaitzen dut.

Entrenatzen, neskekin hasi zinen.
O ndo hasi ginen eta epe laburrean 

arrakasta izan genuen: bigarren urtean txa- 
peldunordeak, hirugarrenean txapeldunak. 
eskolartekoan Euskadiko txapeldunak izan 
ginen, m utilen taldeak sortu ziren...

23 urte daram azu  U rolako ta ldeak  
entrenatzen, erraz esaten da...

U rolan gauden  k ideok ta ldez 
aldatzen dugu: urte batean nesken taldea 
hartzen dugu, bestean kadete mailakoa, 
hurrengoan kadeteena... Aurten senior mai- 
lako bigarren taldea entrenatzen ari naiz. 
T aldez aldatzea  kom eni da, jo k a lariek  
jende ezberdinarengandik gauza ezberdi- 
nak ikas ditzaten. U rte batean zonalde 
honetako infantil mailako selekzioa entre- 
natu nuen. 14 mutil haietatik 8 Espainiako 
selekziorako hartu zituzten eta oso pozga- 
rria izan zen.
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IZERDI PATSETAN
m eskubaloia bidelagun

H orrenb este urte esk u b alo ian , ez al 
zaude nekatuta?

Biloba dut eta fam iliaz gozatzeko 
gogoa dut. Jende berriari tokia utzi nahi 
nioke, gazteagoei em an entrenatzeko ardu- 
ra. Dena den, U rolatik alde egiteko asmo- 
rik ez dut. Izan ere, jende prem ian gaude. 
Aurten entrenatzeari uzteko asm oa nuen,

“ G a z t e  a s k o k  

a g u r t z e n  n a u t e  

k a l e t i k  n o a n e a n  e t a  

e z  d a  s e i n a l e  t x a r r a ”

baina ez zegoen ordezkorik. Nire beharrik 
ez dagoenean utziko dut. Inork ez nau 
behartzen, baina garai batean norbaitek, 
doan, jokatzera irakatsi bazidan...

Horretan gauzek okerrera egingo zuten.
Bai, bai... Tristea da, baina egun 

edozer gauza an to latzen  duen edozein  
enpresari gustura asko ordaintzen diogu eta 
ez gara deus kobratzen ez duten bolondre- 
sei euren lana eskertzeko gai. Eskubaloian 
jokatzeari utzi duten gazteei laguntza eska- 
tu eta ezetz esaten dute. Bolondres lana 
galtzen ari da: entrenatzaileak, direktiboak,

delegatuak... falta dira, denetik. G izartea 
asko aldatu da eta ez dago astean sei bat 
ordu em an nahi duen jen d e  asko. 
Gazteekin lan egiteko pazientzia behar da, 
baina oso pozgarria da.

Kirol arloan gabezia txikiagoa al da?
Jokalariak badaude eta eskubaloi- 

zaletasunak osasun ona du. A lebinetako 
taldea dugu, kadete taldeak ez du partidarik 
galdu, jubenil taldera beste kiroletatik eto- 
rritako jokalariak  daude...

H orrenbeste urtetan jarraitu  baduzu, 
gustura ibili zaren seinale.

Bai, bai. Goierri em aitza onak 
lortu zituen laguntaldea zen, kluba baino. 
G ainera, herriaren  babesa  genuen: 
G ernikako A rbola plazan jokatzen genuen 
eta herritarrek talde eurena zuten. Egun 
dugun zaletu kopuruaz ere harro gaude.

Jokalari b ikainak atera dituzue.
Egun, Susana Fraile, Iker Serrano 

eta N aiara E lgarresta punta-puntan daude. 
M arkel Beltzak ere Bidasoan jokatzen du. 
Horrek zaletasuna bultzatzen du eta Ianean 
jarraitzeko gogoa em aten du. Taldekook 
beraietaz oso harro gaude. Susana. adibi- 
dez, oso um etan hasi zen gurekin. Lehen 
partida Bizkaian jokatu  zuela eta ez zela 
baloia gogor botatzen ausartzen gogora- 
tzen dut: ez zion atezainari m inik egin

nahi. Halako esperientziak oso politak dira, 
ea jende gehiago etortzen den atzetik.

G azte onak al datoz?
Kadete taldean bi edo hiru gazte 

oso on badaude. Senior taldean ere oso 
jen d e  ona dugu: Joseba G arm endia 
"Txam ako", A im ar Elgarresta...

Hori guztia ez da kasualitea...
Oso lasai eta umil lan egin dugu 

eta, p ixkanaka, em aitzak  lortu  ditugu. 
N eska-m utilak gurekin gustura aritu direla 
uste dut. Gazte askok agurtzen naute kale- 
tik noanean eta ez da seinale txarra.

G azte asko ezagutu dituzu, baina bat 
edo beste oso berezia izango da.

Susana Fraile Zelai-A riztin esku- 
baloian jokatu  nahi zuen bakarra zen. Hori 
dela eta, Labeaga eskolakoekin, nire alaba- 
rekin-eta, hasi zen. Um ea zenetik ezagu- 
tzen dut, beraz. Iker ere ku ttuna dut. 
Futbolean ez zebilen gustura. Eskubaloian 
jokatzera anim atu nuen eta gustatu egin zi- 
tzaion. Gainera, koinatuaren iloba da.

Bukatzeko, pasadizuren bat kontaiguzu.
Sekula ahaztuko ez duguna presi- 

dentea bere em azteari giltzurruna trans- 
plantatu behar ziotelako Burrianatik ziztu 
bizian itzuli zenekoa da. A benduaren 27an 
operatu zuten eta dena prim eran irten zen.
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Pepe Bosque
Pepe Bosque Urretxun jaio zen, “Labeaga kaleko 4. zenbakiko 2. solairuan” . Nahiago 
du Nazionaletara joan zela esan, Nazionaletan ikasi zuela baino. 14 urte bete arte joan 
zen eskolara eta, gero, amarekin lanean hasi zen. “Goxokiak saltzen genituen herriko 
hiru geltokietan: RENFEkoan, Urolakoan eta Baskongadoetakoan” .

Handik urte pare batera, berriz, jostun lanetan hasi zen. “Vitoriano Ezkurra zenarekin 
hasi nintzen, aprendiz gisa. 36 urte bete nituen arte josten aritu nintzen” . Bosquek ez 
zuen batere gaizki egingo, Urretxutik Donostiara joan baitzen lanera eta handik 
Gasteizera. “Donostian konfekzio lantegi batean aritu nintzen eta Gasteizen, berriz, 

Cortedis etxean. Jostun-etxe oso sonatua zen, desfileak eta guzti egiten zituena” . Bertan gustura lan egiten 
zuen, kartzelan sartu zuten arte. “Kartzelan sartu bezain pronto, kalera bidali ninduten. Lan mundura itzuli nin- 
tzenean ateak itxita aurkitu nituen, 70eko hamarkada hasieran Irizarren hasi nintzen arte”.

Bosquek hiru urte besterik ez zituen eman autobus lantegian. Ondoren, Osaba taberna ireki zuen Tio 
Mari zenarekin. “Etxe-Azpi elkarteko saltseroak ginen eta elkartekoek taberna irekitzera animatu gintuzten. 
Horretarako, Las Vegas taberna zela hartu genuen” .

25 urtetik gora eman zituen Osaba tabernan, uda hasieran itxi zen arte. “Tabernak lana eta parrranda 
asko egiteko aukera eman dit. Diru gehiago izateko aukera ere bai, baina ibili naizen moduan gustura ibili naiz” . 
Taberna itxi ondoren, aspertu egin da. Orain Nagore eta Aloña alabek Tom Cat zena hartu dute eta aitarentzat 
opari modukoa izan da. “Goizetan tabernara lanera etorrita alabei mesede egiten diet, baina eurek niri ere egin 
didate taberna irekita” .

-Zer izan nahi zenuen um etan?
Garai hartako ia gainontzeko guztiek bezala, pilotaria. 
Ederrena zaharraren gainean bizi ginen, gainera... 
-A is ia ld ian  zer egitea atsegin duzu?
Tabernan egotea, gazteekin. 5 hilabete eman ditut 
Osaba taberna gabe eta goizetan aspertu egin naiz. 
Goizetan mendira joaten nintzen apur bat eta arratsalde- 
tan alabari laguntzen nion Gabiriako ostatuan. Orain, 
Osaban, alabei mesede egiten diet, baina eurek ere niri 
egn didate taberna irekita.
-B iz itzeko tok i bat?
Gabiria. Hura da lasaitasuna!
-Tabernarik gabe, ezin b izi?
Hogei urtetik gora daramatzat gazteekin eta dagoeneko 
beharrezkoa dut.
-Zer alde daude Osaba zaharre tik  berrira?
Lehengora zihoan jendea dator, baina taberna handia- 
goa eta prestatuagoa denez, beste bezero batzuk ere 
badatoz.
-Anekdotaren bat?
Osaba zaharra itxi ondoren, sei bat alditan Gabiriatik 
Urretxura etorri eta zuzenean tabernara jo dut.
-Osaba zaharra eta berria itxuraz oso ezbedinak dira, 
zergatik  ez diozue izena aldatu?
Gazteek eurek esan didate Osaba izena mantentzeko. 
Hala, bide batez, “Tio Mari” zena oroitzen dugu. 
-Ilehoriak ala beltzaranak?
Gaztaina-kolorekoak.

-Egindako azken oparia?
Ardo kaxa bat errefuxiatu bati.
-Eta jasotakoa?
Aloña Muñoa presoaren aitak oparitu didan makila. 
-Data bat?
Hilaren 19a. Emaztearen urtebetetze eguna.
-Neska eta m util izen bana?
Jesus, Aloña eta Nagore.
-Zein egunkari irakurtzen duzu?
Gara.
-G ustuko te leb is ta  saioa?
ETB2 ikusten dut gustuen.
-Bereziki g o rro to  duzuna?
“Gran Hermano” .
-L ibu ru  bat?

Irakurri dudan azkena Jon Idigorasen “El hijo de Ju'anita 
Gerrikabeitia” da.
-F ilm e bat?
“La fuga de Segovia”
-Soinu bat?
Txistuarena.
-Usain bat?
VVhiskyarena.
-Janari bat?
Makailoa, era guztietara.
-Ura ala...
Ardoa, eta ona bada, hobe.

I

2005eko abendua
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O n d o  p a s a  Gabonak...

lM r & H u k .o  ^ i r o a / /

_  L a k e t  •  M o t z  •  G o i k o  K a l e  
T h e  I n t r e p i d  F o x  • l a K e  .  N a v a r r o

E k a i t z a  •  E z k u r r a  ^

H D  •  S o r a l u z e

. . .  eta urte berri on!


